

# GODKENDT Referat fra virtuelt møde i Regionskontaktudvalget

## 6. december 2022 klokken 15.00-17.00.

### Deltagere

Fra bestyrelsen: Helle Stuart, Kirsten Skovsby, Leif Nielsen og Stefan Stürup (deltog fra klokken 16.00)  
 Regionsformænd: Thomas E. Jensen (deltog delvist), Anni Juhl Jørgensen, Hanne Voetmann, Aksel Leck Larsen og Poul Erik Pedersen (deltog delvist)  
 Fra sekretariatet: Winni Grosbøll, Sanja Storm Tuxen (referent), Kristian Jager Nykrog, Louise Skou Grindsted og Kim Dabelstein Løwe.

Punkt	Emne
1	<p><b>Velkomst</b></p> <p>Helle bød velkommen til mødet. Leif og Stefan havde meldt, at de først deltog lidt senere i mødet grundet arbejde og tung trafik på vejen. Thomas havde også meldt, at han kun ville deltage i dele af mødet. Poul Erik havde tekniske problemer og kunne kun lytte til mødet.</p>
2	<p><b>Opsamling på Fællesmødet</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• Skal REKU forholde sig til drøftelserne fra Fællesmødet</li> <li>• Output fra REKU om oplægget fra Johannes Lundsryd</li> </ul> <p>Lørdag den 26. november 2022 blev der afholdt Fællesmøde i Odense. Her var lokalformændene og bestyrelsen samlet, og Regionskontaktudvalget havde lagt programmet. Helle bad om, at regionsformændene (Hanne, Anni og Aksel var med starten i dette punkt) tog en runde med opsamling fra Fællesmødet.</p> <p>Regionsformændene havde både ris og ros til programmet. Indlægget fra Johannes Lundsryd, borgmester i Middelfart, fik ros for gode og brugbare pointer. Det havde været interessant at høre om "kommuneinddragelse" frem for "borgerinddragelse", og godt at der havde været fokus på at få alle interessenter med i projekter.</p> <p>Der var også delvis ros til resten af programmet, selvom regionsformændene også udtrykte kritik af det. Aksel manglede inspiration til lokalrådenes årshjul. Hanne efterlyste en oversigt over alle de aktiviteter og projekter, Friluftsrådet er involveret i. Hun ville gerne vide mere om, hvor lokalrådene forventes at involvere sig, og havde svært ved at finde det på hjemmesiden. Helle påpegede, at Regionskontaktudvalget desværre ikke havde input til programmet, da det blev drøftet på det seneste REKU-møde, og at REKU gav sekretariatet mandat til at sammensætte programmet for Fællesmødet.</p> <p>(her kom Leif ind i mødet)</p> <p>Til Hannes ønske om en oversigt, svarede Winni, at sekretariatet forsøger at orientere når der er projekter og samarbejde, der er oplagt lokalt. Nogle af de projekter, der blev præsenteret på Fællesmødet, var ment som en tidlig orientering.</p>

	<p>Helle tog til efterretning i forhold til en mere generel snak om de lokale friluftsråd arbejde, at rammen for arbejdet ikke er tydelig nok. Kirsten pointerede, at Friluftsrådets bestyrelse arbejder med nogle overordnede rammer, som lokalrådene kan lave projekter ud af.</p> <p>(her kom Thomas ind i mødet)</p> <p>Thomas udtrykte skuffelse over programmet, bl.a. nogle af bord-diskussionerne, og Poul-Erik har i en mail efterfølgende også givet udtryk for, at han ikke var helt tilfreds med dagsordens indhold, og at han gerne ser, at REKU bliver mere involveret i programtilretningen.</p> <p>Regionskontaktudvalget talte herefter om, at den nye struktur stadig skal have lov til at fungere et par år før der kan evalueres på den igen. Der skal fortsat arbejdes med engagementet, og det er vigtigt, at de enkelte lokalråd finder de emner, de gerne vil arbejde med og prioritere. Det er meget vigtigt, at vi fortsat arbejder med at skaffe flere kræfter til lokalarbejdet, og medlemsorganisationerne skal hjælpe med at bidrage med aktive.</p>
3	<p><b>Afrunding af udpegning til Friluftsrådets udvalg</b></p> <p>Helle orienterede om processen, hvor lokalrådene skulle udpege deltagere til et nyt politisk udvalg. Det var endt som en lidt omstændig proces, da regionsformændene ikke havde besluttet hvem, der skulle deltage i udvalget, men i stedet havde meldt forskellige kandidater ind. Da bestyrelsen så havde truffet beslutning om hvem, der skulle deltage, havde der været utilfredshed blandt regionsformændene.</p> <p>Anni indskød, at der havde været meget fokus på Københavnsområdet i udpegningen, og Hanne, at det næste gang ville være rart med en personligindstilling af kandidaterne, da der manglede grundlag for at vælge.</p> <p>Regionskontaktudvalget tog afrundingen til efterretning.</p>
4	<p><b>Drøftelse: Sekretariatsbetjening af tværgående temagrupper</b></p> <p>Poul Erik kunne ikke deltage aktivt grundet tekniske problemer – Kristian fremførte Poul Eriks to punkter (samlet under ét i næste punkt).</p>
5	<p><b>Koordinering af høringssvar ift. Nationalparkplan</b></p> <p>Fra Poul Erik: Koordinering af høringssvar til en kommende nat.parkplan, når flere lokalråd er involveret, samt sikre tidsnok tilbagemeldinger fra FR-repr. i nat.parkfondsbestyrelsen og fra FR-rep. i nat.parkrådet på tværs af lokalbestyrelser, når den nye plan skal i høring.</p> <p>Da Poul Erik havde tekniske problemer fremførte Kristian dette punkt. Poul Erik havde oplevet en frustration i sin lokalbestyrelse i forbindelse med høringen om nationalparkplanen om Skjoldungernes Land, fordi lokalbestyrelsen ikke havde været orienteret. I Roskilde havde der ikke været ønske om at indsende et høringssvar, og Poul Erik savnede engagement til at skrive et høringssvar. Han efterlyste, at sekretariatet kunne understøtte processen med at inddrage lokale foreninger til at bidrage til en nationalparkplan. Han savnede også mere støtte fra sekretariatet i forhold til de tværgående temagrupper (hørte til punkt 4).</p>

	<p>Aksel pointerede, at arbejdsgruppen omkring Øresund ikke var en almindelig temagruppe. Projektet er stort og har betydning for hele regionen. Stiprojektet er en temagruppe. Han ønskede også, at sekretariatet var mere tydelige i forhold til at hjælpe arbejdsgruppen. Aksel var også ærgerlig over, at sti-temagruppen ikke kunne holde møder i sekretariatet.</p> <p>Winni svarede, at temagruppen havde været meget velkommen til at være i sekretariatet, men da mødet havde været uden for normal åbningstid, havde det været nødvendigt, at en person fra gruppen skulle sættes ind i alarmsystemet for at kunne låse af efter mødet. Det ønskede personen ikke, og derfor havde gruppen fundet et alternativt mødelokale. Hun pointerede også, at temagruppen er et lokalt arbejde, som sekretariatet gerne understøtter, men som skal drives lokalt.</p> <p>Kirsten tilkendegav, at der er et positionspapir for arbejdet på land, men at der mangler et for arbejdet med det marine.</p> <p>Helle konkluderede, at det er et punkt, som Regionskontaktudvalget vil vende tilbage til på et senere tidspunkt.</p>
6	<p><b>Beslutningspunkt: Brugerråd NST Midtsjælland</b></p> <p>Orientering om Naturstyrelsens Brugerråd og afklaring af uenighed mellem Friluftsrådet Roskilde og Friluftsrådet Nordvestsjælland om deltagelse i Brugerrådet NST Midtsjælland.</p> <p>Kristian orienterede om sagen, hvor et af Naturstyrelsens brugerråd indeholder arealer, som strækker sig over både Friluftsrådet Nordvestsjælland og Friluftsrådet Roskilde, og hvor der kun er plads til én repræsentant fra Friluftsrådet i brugerrådet. De to lokalråd var ikke i stand til at komme til enighed om at vælge en repræsentant, og Regionskontaktudvalget blev bedt om at træffe en beslutning. Naturstyrelsen har været eksplicit omkring, at man kun må stille med én repræsentant.</p> <p>Winni spurgte, om der var talt med de to friluftsråd samlet, så man kunne finde en løsning. Axel tilkendegav, at han ville tage en snak med de to lokale friluftsråd og meddele dem, at såfremt de ikke selv kan blive enige om udpegningen, så må vi lade Naturstyrelsen træffe beslutningen. Aksel lovede at vende tilbage.</p>
7	<p><b>Orientering: Kommunikationskanaler for lokale friluftsråd.</b></p> <p>Vi arbejder på at få bedre fat i den interne kommunikation.</p> <p>Louise fortalte, at sekretariatet er i gang med at se på den interne kommunikation mellem sekretariatet og lokalrådene. Nogle lokalråd har udtrykt problemer med lokalpostkasserne, og sekretariatet vil gerne undersøge, om vi har de rette kanaler til at kommunikere internt, samarbejde på tværs og tænke i nye mødeformater. I første omgang bad Louise regionsformændene sætte ord på de problemer, de og de andre lokalråd i regionerne oplever med lokalpostkasserne.</p> <p>Der var forskellige metoder at håndtere lokalpostkassen i de enkelte lokalråd, og regionsformændene beskrev hvordan de selv håndterer de indkomne mails. Det er både lokalråd, hvor det fungerer godt, og lokalråd, hvor man helt fravælger digitale løsninger. Regionsformændene var dog enige om, at det er vigtigt, at alle mails kommer ind til lokalt</p>

	<p>gennemsyn, og ikke bliver sorteret af sekretariatet. Desuden kommer mange mails direkte fra kommunerne til lokalpostkasserne og ikke via sekretariatet.</p> <p>Winni indskød, at sekretariatet har indtryk af, at flere lokalråd ikke tjekker deres postkasser og vigtig information, f.eks. invitationer fra Friluftsrådet centralt, ikke bliver modtaget, selvom de er sendt til lokalpostkasserne. Det samme gælder også lokal-nyhedsbrevet, som bliver sendt til lokalpostkasserne.</p> <p>Regionsformændene roste konceptet med "Formandens time", hvor lokalbestyrelserne kan møde formanden til et online møde kort efter hvert møde i Friluftsrådets bestyrelse. De opfordrede til, at sekretariatet gjorde med for at gøre opmærksom på disse møder og minder om datoerne løbende.</p> <p>Sekretariatet tog regionsformændenes inputs til efterretning og arbejder videre med emnet.</p>
8	<p><b>Eventuelt</b></p> <p>Det var ikke alle, der havde modtaget referat fra seneste møde i Regionskontaktudvalget på mailen. Helle oplyste, at det normalt sendes ud pr. mail og lægges på hjemmesiden hurtigst muligt efter mødet. Hvis nogen ikke har fået referatet, må de endelig ringe eller skrive ind og spørge til det.</p> <p>Til Fællesmødet blev der delt profiltrøjer ud til lokalformændene, som også fik trøjer med hjem til resten af lokalbestyrelserne. Anni spurgte til, hvorfor der var forskel på modellerne. Winni forklarede, at der havde været forsyningsproblemer, så Spejdersport, som havde leveret trøjerne, havde suppleret op med en anden model i enkelte størrelser. Jakkemodellen var valgt, da den skulle kunne bruges både inde og ude – om efterår og forår med en trøje under, om sommeren med en t-shirt, og om vinteren indendørs. Logoet er placeret på ryggen, så det fremstår tydeligt, når der af GDPR-mæssige hensyn primært tages billeder bagfra. Skulle der være problemer med kvaliteten af trøjerne, så giv sekretariatet besked.</p> <p>Kim oplyste, at der pt. er kommet 10 datoer på årsmøder 2023 ind, og der mangler 13. I næste uge ringer Kim rundt til de manglende friluftsråd og følger op. Det er vigtigt at få alle 23 datoer og invitationer med i den mail, som sekretariatet udsender til medlemsorganisationerne i starten af januar, da de så kan informere deres lokale foreninger på én gang.</p> <p>Kim mindede også om, at det næste lokalbestyrelsesseminar finder sted i Billund den 29.-30. september 2023. Invitation og program udsendes i løbet af 2023.</p> <p>Kim opfordrede også regionsformændene til at orientere sig om Nat i Naturen, som næste gang finder sted den 2. september 2022. De lokale friluftsråd kan vælge at involvere sig og deltage i arrangementet.</p> <p>Helle mindede om, at næste møde i Regionskontaktudvalget er virtuelt og foregår den 18. januar 2023 (frist for indsendelse af punkter til dagordnen er den 4. januar). Næste fysiske møde er den 7. marts 2023.</p> <p>Mødet sluttede klokken 16.45</p>

*Udkast til referat: 8. december 2022 Sanja Storm Taxen*

*Referat godkendt: 20. december 2022*